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Närvarande            
 

  Ledamöter

Torun Boucher (V), ordförande   

Sofia Modigh (KD), vice ordförande 

Mirja Räihä (S) 

Bo Hansson (S) 

Eivor Karlsson (MP) 

Dennis Wedin (M) 

Alexandra Östback (M) 

Elisabeth Bäckström (M) 

Paul Géara (M) 

Ann-Katrin Åslund (FP) 

 

                       Ersättare:

Gisela Norrman (S), tjänstgörande 

Sven Britton (S), tjänstgörande 

Else-Marie Bjellqvist (S)  

Halit Azizoglu (MP) 

Elena Gonzales (V) 

Anita Lundin (M), tjänstgörande 

Yvonne Riddervik (M) 

Johan Frantz (M) 

Niklas Källberg (FP) 

Alfred Askeljung (C) 

Britt Westerlind (KD) 

 

  Förhinder:

Ledamöterna Rana Carlstedt (S), Bengt Roxne (S) och Christopher 

Ödmann (MP) samt ersättarna Erik Malm (MP) och Isabella 

Pettersson (Fi). 

 

Tjänstgörande ersättare:  

Gisela Norrman (S) för Rana Carlstedt (S), Sven Britton (S)  

för Bengt Roxne (S) och Halit Azizoglu (MP) för Christopher 

Ödmann (MP). 

 

Närvarande tjänstemän:  

örvaltningschefen Ann-Christine Hansson, avdelningscheferna F

Karin Ekdahl Wästberg, AnnMarie Ståhl, Raili Karlsson och Annelie 

Svensson, biträdande avdelningschefen Jonas Wilhelmsson samt 

nämndsekreteraren Barbara Ahlmark. I mötet deltog Matilda 

Malmquist Glas, borgarrådssekreterare (S) från finansroteln. 
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§ 1 Närvarande 

 

Ordföranden Torun Boucher (V) öppnar sammanträdet.  

 

Noteras närvarande ledamöter och ersättare.  
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§ 2 Val av justerare 

 

Vice ordföranden Sofia Modigh (KD) utses att tillsammans med 

ordföranden Torun Boucher (V) justera dagens protokoll.  
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§ 3 Anmälan av protokollsjustering 

 

Anmäls att äldrenämndens protokoll från den 22 september 2015 har  

justerats den 6 oktober 2015.  

 

     

 

Äldrenämndens beslut 

 

Anmälan läggs med godkännande till handlingarna. 
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§ 4 Anmälan av övriga frågor samt fastställande av 
dagordning 

 

Inga övriga frågor anmäls och dagordningen fastställs. 
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§ 5 Inkomna skrivelser från nämndens ledamöter och 
ersättare 

 

Inga skrivelser anmäls. 
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§ 6 Förvaltningschefens information 

 

Biträdande avdelningschefen för Uppföljning och inspektion Jonas 

Wilhelmsson presenterar förutsättningar för stadens 

pilotundersökning för införande av nyckelfri hemtjänst i samband 

med ärendet § 15 ”Nyckelfritt – elektroniska lås i hemtjänsten”. 

Tanken är att hemtjänstens personal ska utrustas med digitala 

inloggningsmöjligheter som ersätter traditionella lägenhetsnycklar. 

 

Avdelningschefen för Uppföljning och inspektion Annelie Svensson 

informerar om överenskommelser i samverkan som behandlas under 

§ 8 och 9 och tillägger att avtalen i samverkan kommer att följas upp.  

 

Avdelningschefen Karin Ekdahl Wästberg informerar om att EU-

medel har beviljats till två projekt: Stockholm Digital Care och DIG 

IT och ett ärende om detta bereds till nästa nämnd.  

 

Avdelningschefen Ann-Marie Ståhl informerar om 

samverkansärenden § 8 och § 9 där Kommunförbundet Stockholms 

Län rekommenderar samtliga kommuner i länet att teckna 

överenskommelser angående samverkan för vård och omsorg för 

äldre och rörande samverkan när enskilda/patienter behöver praktisk 

hjälp med egenvård.  
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§ 7 Fördelning av stimulansmedel för ökad bemanning 
inom äldreomsorgen 2015 

Dnr 340-447/2015 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

1. Äldrenämnden godkänner förvaltningens förslag till 

fördelning av stimulansmedel för ökad bemanning inom 

äldreomsorgen 2015 motsvarande 87,449 mnkr (87 449 tkr). 

 

2. Äldrenämnden delegerar till förvaltningschefen Ann-Christine 

Hansson rätten att på nämnden vägnar besluta om eventuell 

fördelning av resterande stimulansmedel motsvarande 0,398 

mnkr (398 tkr). 

 

Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

den 10 oktober 2015.  

 

Regeringen har gett Socialstyrelsen i uppdrag att administrera, 

fördela medel och löpande följa upp en tillfällig satsning på en ökad 

bemanning inom äldreomsorgen under åren 2015 – 2018. Syftet är att 

skapa ökad trygghet och kvalitet för den enskilde. För år 2015 har 

Stockholms stad tilldelats 87 847 tkr. 

 

Äldrenämnden har fått i uppdrag av kommunstyrelsen att 

administrera, fördela och återredovisa medlen i enlighet med 

Socialstyrelsens anvisningar. Samtliga utförare inom Stockholms 

stads äldreomsorg, oavsett regiform och verksamhet, har erbjudits 

möjlighet att ansöka om stimulansmedel för ökad bemanning. Dock 

kan endast utförare vars verksamheter är belägna inom Stockholms 

stad ansöka om stimulansmedel från staden. Totalt har 202 

verksamheter ansökt om 100 671 tkr i stimulansmedel vilket är 12 

824 tkr mer än vad som finns att fördela. Detta innebär att en 

prioritering varit nödvändig. Förvaltningen har därför gjort en 

fördelning som baserar sig på verksamheternas volym, dvs. antalet 

platser eller antalet brukare i hemtjänsten. 

 

Efter förvaltningens förslag till fördelning återstår 398 tkr, medel som 

kan användas för eventuella justeringar. Förvaltningen föreslår att 
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äldrenämnden delegerar till förvaltningschefen att besluta om 

eventuell fördelning av dessa medel. 

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt enligt 

förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 8 Svar på remiss av KSL:s rekommendation 
(KSL/12/0166-35) att anta överenskommelse med 
landstinget om vård och omsorg för äldre 

Remiss från kommunstyrelsen, KS dnr 111-1301/2015, för yttrande 

senast 2015-10-29 

  

Dnr 150-218/2015 

 

       Äldrenämndens beslut 

 

 Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

            och överlämnar det till kommunstyrelsen som sitt svar på  

            remissen av KSL:s rekommendation att anta sammanhållen 

            överenskommelse med landstinget om vård och omsorg  

            för äldre. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2015-08-12. 

 

Kommunförbundet Stockholms Läns styrelse beslöt den 4 juni 2015 

att rekommendera kommunerna att anta ”Sammanhållen 

överenskommelse om vård och omsorg för äldre”. Innehållet i denna 

överenskommelse är framtaget av hälso- och sjukvårdsförvaltningen 

(HSF), Stockholms läns landsting och Kommunförbundet 

Stockholms Län (KSL) på uppdrag av presidierna för landstingets 

hälso- och sjukvårdsnämnd och KSLs styrelse. I Stockholms län 

finns sedan tidigare ett antal länsövergripande överenskommelser 

som reglerar samverkan i olika delar av huvudmännens 

verksamheter.  

Målet med ”Sammanhållen överenskommelse om vård och omsorg 

för äldre” är att den enskilde får en sammanhållen och 

individanpassad vård och omsorg efter sina behov, upplever vård och 

omsorg som trygg och säker, får vård och omsorg av god kvalitet 

genom samverkan mellan kommun- och landstingsfinansierade 

verksamheter.  

 

Äldreförvaltningen anser att överenskommelsen är väl genomarbetad 

och skapar goda förutsättningar till att den enskilde får en 

sammanhållen kvalitativ och individanpassad vård och omsorg och 

att ”Sammanhållen överenskommelse om vård och omsorg för äldre” 

ska antas enligt KSLs rekommendation. 
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Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt enligt 

förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 9 Samverkan när enskilda/patienter behöver praktisk 
hjälp med egenvård 

Dnr 150-386/2015 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 

överlämnar det till kommunstyrelsen för vidare beredning. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2015-09-04. 
 

Kommunförbundet Stockholms Läns styrelse beslöt den 4 juni 2015 

att rekommendera kommunerna att anta den reviderade 

överenskommelsen ”Samverkan när enskilda/patienter behöver 

praktisk hjälp med egenvård”. 

Överenskommelsen tydliggör hälso- och sjukvårdens ansvar för 

bedömning, planering och uppföljning av egenvård samt att ange 

vilka krav som ställs på hälso- och sjukvården vid 

egenvårdsbedömningar. Begreppet egenvård avser en hälso- och 

sjukvårdsåtgärd som legitimerad hälso- och sjukvårdspersonal har 

bedömt att den enskilde/patienten själv kan utföra eller ansvara för 

med praktisk hjälp.  

Äldreförvaltningen bedömer att överenskommelsen skapar goda 

förutsättningar för den enskildes/patientens egen beslutsförmåga och 

delaktighet.  

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt enligt 

förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 10 Svar på remiss av ”Skillnadernas Stockholm” 

Remiss från kommunstyrelsen, dnr 159-1334/2015, för yttrande 

senast 2015-10-30 

 

Dnr 150-304/2015 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 

överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen av 

förslag ”Skillnadernas Stockholm”.  

 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2015-09-11.  

 

Kommunstyrelsen har begärt äldrenämndens yttrande avseende 

rapport: ”Skillnadernas Stockholm”, författad av Kommissionen för 

ett hållbart Stockholm. Rapporten behandlar ojämlika livsvillkor och 

social hållbarhet utifrån: välbefinnande och hälsa, uppväxtvillkor och 

utbildning, arbete och inkomst, boende och stadsmiljö samt 

demokrati och trygghet. 

Remissen ska besvaras utifrån följande frågor: 

1. Hur ser nämnden/bolagsstyrelsen på sina egna 

verksamhetsområden i arbetet med att motverka ojämlika 

livsvillkor och verka för stärkt social hållbarhet i Stockholms 

stad? 

2. Vilka huvudsakliga utmaningar för att bidra till stärkt social 

hållbarhet i Stockholms stad ser nämnden/bolagsstyrelsen 

inom sina verksamhetsområden? 

3. Vilka ytterligare utmaningar, utöver de som framkommer i 

rapporten, kan nämnden/bolagsstyrelsen identifiera utifrån 

sina egna verksamhetsområden? 

 

Äldreförvaltningen anser att rapporten är väl genomarbetad och 

tydligt belyser utvecklingsområden inom staden. Med utgångspunkt i 

ovanstående frågeställningar har äldreförvaltningen i remissvaret 

redogjort för vad förvaltningen gör för att verka för social hållbarhet 

och motverka ojämlika livsvillkor. Utöver detta redogörs även för de 

utmaningar som äldreförvaltningen identifierat inom det egna 

verksamhetsområdet.  

 

Yrkanden 
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Ordföranden Torun Boucher (V), ledamoten Mirja Räihä m.fl. (S) 

och ledamoten Eivor Karlsson m.fl. (MP) yrkar bifall till 

förvaltningens förslag till beslut samt anmäler ett gemensamt särskilt 

uttalande. 

 

Vice ordföranden Sofia Modigh (KD), ledamoten Dennis Wedin m.fl. 

(M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (FP) ansluter sig till det 

gemensamma särskilda uttalandet från (V), (S) och (MP). 

 

Vice ordföranden Sofia Modigh (KD), ledamoten Dennis Wedin m.fl. 

(M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (FP) yrkar bifall till ett 

gemensamt förslag till beslut med stöd av ersättaryrkande från Alfred 

Askeljung (C).  

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) konstaterar att det finns två förslag 

till beslut: förvaltningens förslag till beslut som stöds av (V), (S) och 

(MP) och ett gemensamt förslag till beslut från (KD), (M) och (FP) 

med stöd av ersättaryrkande från (C). 

 

Ordföranden ställer förslagen till beslut mot varandra och finner att 

nämnden beslöt utan omröstning enligt förvaltningens förslag till 

beslut som stöddes av (V), (S) och (MP). 

 

Reservation från (KD) och (M) med stöd av ersättaryrkande från 

(C): 

Vice ordföranden Sofia Modigh (KD), ledamoten Dennis Wedin m.fl. 

(M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (FP) med stöd av 

ersättaryrkande från Alfred Askeljung (C) reserverar sig mot 

nämndens beslut till förmån för sitt gemensamma förslag till beslut 

enligt följande: 

”Vi föreslog att äldrenämnden beslutar 

- att delvis godkänna förvaltningen förslag till beslut 

- att därutöver anföra följande: 

 

I budgeten för 2015 angav majoriteten att ”För att synliggöra både 

behov och möjligheter ska staden tillsätta en social 

hållbarhetskommission med fristående forskare som granskar på 

vilket sätt staden kan bidra till en jämlik stad.” En sådan formulering 

för närmast tanken till en fristående utredning, vars ledamöter är 

forskare, som på ett obundet sätt kan komma med rekommendationer. 

Istället har majoriteten nu beslutat om en kommission som i praktiken 

består av ett par ledande tjänstemän inom staden och att dessa ska 

”samverka” med fristående forskare. Risken är därmed stor att 

kommissionen kommer att presentera slutsatser och förslag som 
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framför allt överensstämmer med den styrande majoritetens 

önskemål. Vi skulle vilja hävda att så redan är fallet. 

 

Rapporten ”Skillnadernas Stockholm” syftar till att ge en första 

övergripande bild av läget i Stockholms stad och den kommer att 

följas upp med vidare analyser och redovisningar längre fram.  Vi 

tycker ambitionen är god men anser att politiska tolkningar bör 

lämnas utanför detta arbete tills vidare och att vi istället bör fokusera 

på de utmaningar som Stockholm de facto står inför. Dessvärre har 

inte den rödgrönrosa majoriteten lyckats förhålla sig neutrala eller 

ens sansade i sina långtgående slutsatser av rapporten utan tolkar 

faktaunderlaget så som det passar deras världsbild. 

 

Att rapporten är skriven utifrån den nuvarande vänstermajoritetens 

världsbild och problemformuleringar märks på ett flertal ställen. Låt 

oss ta några exempel. När kommissionen förklarar 

bostadssegregationen som ett resultat av det minskade antalet 

hyresrätter i innerstaden, inte det låga antalet bostadsrätter i 

ytterstaden, väljer man att bekräfta den styrande majoritetens 

världsbild. Den implicerade lösningen blir att bygga fler hyresrätter i 

innerstaden, men inte att verka för fler bostadsrätter i ytterstaden. Så 

tar en förment neutral rapport på ett subtilt sätt politisk ställning. 

 

Vi ställer oss vidare tveksamma till flera av de tolkningar som görs i 

rapporten, där fakta och siffror jämförs i syfte att bekräfta en, av 

majoriteten, redan dragen slutsats istället för att lyfta fakta utifrån den 

verklighet som visas. Jämförelser görs utifrån målsättningen att visa 

en så stor skillnad som möjligt istället för fokus att skapa en 

rättvisande bild av Stockholm. För oss är det avgörande att alltid 

arbeta för att alla ska få det bättre, inom alla delar av samhället 

utifrån varje persons förutsättningar och ambition. Den rödgrönrosa 

majoriteten arbetar aktivt för att bildsätta en stad i förfall, där inga 

insatser har gjorts för att motverka detta. Ambitionen att svartmåla 

det arbete som gjorts är tydlig. 

 

Exempelvis dras slutsatsen att andelen hushåll med långvarigt 

ekonomiskt bistånd ökar. Det är visserligen korrekt och ett tydligt 

resultat av att Stockholms stad idag har den lägsta nivån av 

ekonomiskt biståndstagande sedan räkningarna började 1982. De som 

idag har ett behov av ekonomiskt biståndstagande är personer som 

står långt ifrån arbetsmarknaden av olika anledningar och som kräver 

djupare insatser för att ta sig tillbaka. Sådana tolkningar måste 

föregås av en bredare bild. Den rekordlåga nivån av antal hushåll 

med ekonomiskt bistånd gör att andelen hushåll med långa 

biståndstider (10–12 månader per år) ökat från 26 procent 1995 till 43 
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procent av det totala antalet biståndshushåll 2014. Men vi får inte 

glömma att Stockholm trots det har historiskt låga nivåer av 

ekonomsikt biståndstagande.  

 

Trots detta hoppas vi att majoriteten läser kommissionens rapport 

med intresse. En av de mest intressanta slutsatserna rör det starka 

sambandet mellan stadsdelars socioekonomiska sammansättning och 

stadskvaliteter. Även utanför innerstaden går det att bygga stadsdelar 

med god tillgång till service, en bra blandning av bostäder och 

arbetsplatser, och nära till kollektivtrafik. Tyvärr har stora delar av 

det efterkrigstida Stockholm högst medvetet inte byggts på detta sätt, 

utan som isolerade öar där service och arbetsplatser lagts någon 

annanstans. 

 

Indirekt innebär resultaten ett stort underkännande av såväl tidigare 

som nuvarande vänstermajoriteters stadsbyggnadspolitik. Det är den 

stadsbyggnadspolitiken, med miljonprogrammets prefabricerade 

hyresrättsenklaver som flaggskepp, som lett till den segregation vi ser 

idag. 

 

Lösningen är att arbeta för en mer blandad stad, där arbetsplatser 

flyttas ut till ytterstaden och där förtätning ger underlag för fler 

butiker och restauranger samtidigt som fler bostadsrätter gör det 

möjligt för fler boende i ytterstaden att äga sitt boende. 

 

Vi vill avslutningsvis påpeka att det är högst anmärkningsvärt att 

rapporten Skillnadernas Stockholm presenterades på stadens hemsida 

i juni i kommissionens namn, trots att kommissionen då ännu inte 

hade organiserats eller börjat verka.  

 

Tyvärr anser vi på grund av ovanstående att risken är stor att 

kommissionen kommer att fungera som en utredningstjänst för 

vänstermajoriteten snarare än att komma med djärva och 

vetenskapligt underbyggda förslag på hur Stockholm kan bli en stad 

där alla har förmågan att förverkliga sina djupast liggande 

möjligheter. Kommissionen för ett socialt hållbart Stockholm bör 

med anledning av ovanstående göras om så att kommissionens 

ledamöter är fristående forskare. Stadsledningskontorets roll bör vara 

att bistå med faktaunderlag. Ytterligare vetenskaplig expertis i 

särskilda frågor kan knytas till kommissionen vid behov.” 

 

Särskilt uttalande gemensam från (V), (S) och (MP) med 

instämmande av (KD), (M) och (FP) och med stöd av 

ersättaryrkande från (C): 
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”Äldrenämnden har tagit del av äldrenämndens funktionshinderråd 

och kommunstyrelsens pensionärsråds synpunkter på rapporten 

Skillnadernas Stockholm. Vi vill därför lyfta att äldre och personer 

med funktionsnedsättning är två utsatta grupper när det gäller social 

hållbarhet som behöver lyftas i hållbarhetskommissionens fortsatta 

arbete.” 
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§ 11 Svar på remiss av Karin Ernlunds (C) motion 2015:36 
”Om att miljö- och klimatsäkra maten”  

Remiss från kommunstyrelsen, dnr 106-886/2015, för yttrande senast 

2015-11-06 

 

Dnr 150-268/2015 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 

överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen av 

motion 2015:36 av Karin Ernlund (C) ”Om att miljö- och 

klimatsäkra maten”.  

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2015-09-23.  

 

Kommunstyrelsen har till äldrenämnden remitterat en motion av 

Karin Ernlund (C) ”Om att miljö- och klimatsäkra maten” för 

yttrande senast den 6 november 2015. 

Karin Ernlund (C) föreslår i motionen att staden ska ställa krav på att 

kött som köps in till staden är producerat enligt svenska djursskydds-

regler samt att staden ska besluta att arbeta en strategi för att minska 

miljö- och klimatpåverkan från mat.  

 

Äldreförvaltningen delar uppfattningen att det är viktigt att kött som 

staden köper in till sina verksamheter producerats enligt svenska 

djurskyddsregler samt att miljö- och klimatpåverkan från mat ska 

kraftigt minskas. Av stadens budget för år 2015 framgår bl.a. att 

staden ska utarbeta en strategi för att öka andelen ekologisk mat med 

ett tidssatt mål att 50 procent av maten i kommunala verksamheter 

ska vara ekologisk. Vad gäller frågan om att staden ska ställa krav på 

att kött som köps in till stadens verksamheter producerats enligt 

svenska djursskyddsregler, kan det finnas juridiska hinder mot att 

ställa sådana krav i upphandlingar. T.ex. ska kraven i den 

upphandlande myndighetens förfrågningsunderlag kunna kontrolleras 

effektivt för att vara förenliga med upphandlingslagstiftningen och 

unionsrätten. Kraven ska också vara kopplade till kontraktsföremålet 

och uppfylla kraven på bl.a. likabehandling, proportionalitet och 

transparens. 

 

Äldreförvaltningen anser med anledning av det ovanstående att det i 

dagsläget inte finns anledning att ånyo fatta beslut om att utarbeta en 

strategi att minska miljö- och klimatpåverkan. Beträffande krav på att 

kött som staden handlar upp ska vara producerat enligt svenska 
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djurskyddsregler är förvaltningen av den uppfattningen att frågan 

behöver utredas grundligt innan staden kan ställa sådana krav i sina 

upphandlingar.  

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.   

 

Ersättaren Alfred Askeljung (C) anmäler sitt ersättaryttrande. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt enligt 

förvaltningens förslag till beslut. 

 

Ersättaryttrande från Alfred Askeljung (C): 

”Om jag hade haft yrkanderätt hade jag yrkat på att bifalla motionen 

och därutöver anföra följande 

 

Centerpartiet föreslår dels att Stockholms stad ska ställa samma krav 

på djurskydd på den mat vi köper in som den svenska staten ställer på 

svenska bönder. Dels föreslår vi en strategi för minskad miljö- och 

klimatpåverkan.  

 

I förvaltningens svar får vi en positiv inställning till vår ambition om 

ett fullgott djurskydd för den mat vi köper in. Det tackar vi för. Men 

vi saknar konkreta åtgärder för att möta de förslag som motionen 

innehåller. Det duger inte att hänvisa till potentiella juridiska problem 

utan att göra någonting för att samtidigt svara upp mot nämnda 

förslag. 

 

Vänstermajoriteten har i sin budget för 2015 enbart fokuserat på 

ekologisk mat när de satt upp mål och prioriteringar. Det anser 

Centerpartiet är otillräckligt, därför behövs en bredare strategi. 

Staden ska under 2015 revidera sin upphandlingspolicy för att driva 

utvecklingen i hållbar riktning. I det arbetet vill Centerpartiet inarbeta 

krav på djurskydd. Därav förslagen i vår motion.”  
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§ 12     Svar på remiss av motion 2015:41 av Karin Ernlund 
(C) och Christina Linderholm (C) ”Om matglädje för 
Stockholms barn och äldre”  

Dnr 150-307/2015 

 

  Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 

överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen av 

motion 2015:41 av Karin Ernlund (C) och Christina 

Linderholm (C) ”Om matglädje för Stockholms barn och 

äldre”.  

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2015-09-16.  

 

Kommunstyrelsen har till äldrenämnden remitterat en motion av 

Karin Ernlund (C) och Christina Linderholm (C) om matglädje för 

Stockholms barn och äldre för yttrande senast den 1 november 2015. 

Motionsställarna föreslår kommunfullmäktige besluta att utarbeta en 

måltidsstrategi för matglädje för förskola, skola och äldreomsorg med 

tydligt fokus på miljö- och klimatpåverkan, smak och kvalitet och 

pedagogiska inslag. 

 

Äldreförvaltningen besvarar remissen och framför bl.a. att i en väl 

fungerande äldreomsorg är mat, måltider och nutrition en stor del av 

vården och omsorgen. För Stockholms stads äldreomsorg finns en 

kostpolicy (KF beslut 2008) för mat och måltider som tydliggör vilka 

krav, även miljökrav, som gäller.  

Att kunna laga mat på plats nära de boende är det optimala eftersom 

maten då inte behöver hållas varm eller kylas ner för vidare transport. 

Matlagning på plats sprider dofter som är viktigt för aptiten. De äldre 

kan även bli mer delaktiga i måltidssituationen. I staden finns många 

olika måltidslösningar, från matlagning på plats i eget kök till 

verksamheter med små avdelningskök som inte är tänkta för 

matlagning och därmed inte uppfyller krav enligt livsmedelslagen.  

Staden upphandlar en ansenlig mängd livsmedel och färdiga måltider 

vilket inverkar på hur stor matens klimat- och miljöpåverkan blir. 

Med goda kunskaper och medvetna val kan alla bidra till att minska 

våra utsläpp av växthusgaser. Vid upphandling, i såväl framtagandet 

av förfrågningsunderlag som vid granskning av anbud, behövs 

tillgång till personer med adekvat kompetens. Måltidsobservationer, 

skräddarsydda utbildningar, regelbunden återkoppling och samverkan 
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mellan olika yrkesgrupper ger möjlighet till måltider av hög kvalitet 

och goda förutsättningar för matglädje.  

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V), ledamoten Mirja Räihä m.fl. (S) 

och ledamoten Eivor Karlsson m.fl. (MP) yrkar bifall till 

förvaltningens förslag till beslut. 

  

Vice ordföranden Sofia Modigh (KD), ledamoten Dennis Wedin m.fl. 

(M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (FP) yrkar bifall till ett 

gemensamt förslag till beslut med instämmande av ersättaryrkande 

från Alfred Askeljung (C). 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) konstaterar att det finns två förslag 

till beslut: förvaltningens förslag till beslut som stöds av (V), (S) och 

(MP) och ett gemensamt förslag till beslut från (KD), (M) och (FP) 

med stöd av ersättaryrkande från (C). 

 

Ordföranden ställer förslagen till beslut mot varandra och finner att 

nämnden beslöt utan omröstning enligt förvaltningens förslag till 

beslut som stöddes av (V), (S) och (MP). 

 

Reservation från (KD), (M), (FP) med stöd från (C): 

Vice ordföranden Sofia Modigh (KD), ledamoten Dennis Wedin m.fl. 

(M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (FP) med stöd av ersättaren 

Alfred Askeljung (C) reserverar sig mot nämndens beslut till förmån 

för sitt gemensamma förslag till beslut enligt följande: 

”Vi föreslog att äldrenämnden beslutar att bifalla motionen och 

därutöver anföra följande 

 

Matupplevelsen för våra äldre är en central del av kvaliteten i 

äldreomsorgen. Att förvaltningen lyfter fram behovet av detta är 

glädjande. De policys som finns kring vikten av matupplevelsen är 

tyvärr otillräckliga, mer behöver göras för att säkerställa god 

matkvalitet för våra äldre. Att förvaltningen lyfter fram LOV som en 

positiv aspekt är bra, liksom valfriheten och respekten för de 

enskildas önskemål. 

 

Att staden följer Livsmedelverkets råd och samtidigt arbetar aktivt 

med kvalitetsarbete kring maten tar vi för självklart. Centerpartiets 

motion handlar om vad staden kan göra utöver det. Matupplevelsen 

handlar om så mycket mer än att bli mätt och få i sig den närings som 

behövs för att klara dagen. Måltiden bör också vara en stund för 

avbrott, njutning och umgänge för både äldre och elever.  
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Det arbete som staden redan gör bör utvecklas i den riktning som 

motionen anför.”  
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§ 13   Svar på remiss av Betänkandet 2015:66 ”En 
förvaltning som håller ihop” 

Remiss från kommunstyrelsen, dnr 110-1436/2015, för yttrande 

senast 2015-11-02 

 

Dnr 150-391/2015 

 

  Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande  

och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på 

remissen av Betänkandet 2015:66 ”En förvaltning som håller 

ihop”. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2015-09-29.  

 

Kommunstyrelsen har till äldrenämnden remitterat regeringens 

betänkande 2015:66 ”En förvaltning som håller ihop” för yttrande 

senast den 2 november 2015. 

En delegation tillsattes av regeringen 2009 med uppdrag att samordna 

myndigheternas IT-baserade utvecklingsprojekt och skapa goda 

möjligheter för myndighetsövergripande samordning. Delegationens 

slutbetänkande ”En förvaltning som håller ihop” sammanfattar det 

aktuella läget i Sverige och framför fortsatt behov av utveckling av 

kvalitativa sammahållna e-tjänster med hög användningsgrad och 

med utgångspunkten i medborgarnas och företagarnas behov. 

Äldreförvaltningen anser att utveckling av e-tjänster inom alla 

områden är en prioriterad fråga men vill påpeka att de finns grupper i 

vårt samhälle som inte har tillgång till datorer eller infrastruktur och 

deras behov måste belysas och säkerställas.  

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt enligt 

förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 14    Riktlinjer för hälso- och sjukvårdsdokumentation 
inom Stockholms stads särskilda boenden enligt SoL och 
LSS, dagverksamheter enligt SoL och daglig verksamhet 
enligt LSS 

 

Dnr 150-367/2015 

 

  Äldrenämndens beslut 

 

1. Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande  

och förslag till riktlinjer för hälso- och 

sjukvårdsdokumentation inom Stockholms stads särskilda 

boenden enligt SoL och LSS, dagverksamheter enligt SoL  

och daglig verksamhet enligt LSS. 

 

2. Äldrenämnden överlämnar ärendet till kommunstyrelsen för 

vidare beredning till kommunfullmäktige för beslut. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2015-09-16. 

 

Ett nytt dokumentationssystem för hälso- och sjukvården i 

Stockholms stad upphandlades under 2012. I samband med 

anbudsunderlaget ställdes krav på att systemet skulle vara anpassat 

till att införa nationellt fackspråk, NF. Det som nu är aktuellt är ICF, 

en internationell klassificering av funktionstillstånd, funktionshinder 

och hälsa samt KVÅ, (klassificering av vårdåtgärder).  

 

Riktlinjerna avser journalföring av hälso- och sjukvård inom 

Stockholms stad. Tidigare har varje stadsdel via respektive MAS 

(medicinskt ansvarig sjuksköterska) eller MAR (medicinskt ansvarig 

för rehabilitering) tagit fram lokala regler för dokumentation. 

Efterfrågan har kommit från verksamheterna om att det behövs 

stadsgemensamma riktlinjer så att alla dokumenterar på samma sätt. 

 

Äldreförvaltningen ser mycket positivt på de stadsövergripande 

riktlinjerna. De är tydliga och ska gälla alla verksamheter både i egen 

regi och entreprenörer.   

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  
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Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt enligt 

förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 15  Nyckelfritt – elektroniska lås i hemtjänsten 

Dnr 330-382/2015 

 

  Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

            och uppdrar åt förvaltningen att genomföra  

            en pilotundersökning för att utreda förutsättningarna för  

            införande av nyckelfri hemtjänst. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2015-09-25.  

 

Traditionell hantering av nycklar inom hemtjänsten är tidskrävande 

och kan medföra säkerhetsrisker. Flera kommuner runt om i landet 

har infört så kallad ”nyckelfri hemtjänst”. Nyckelfri hemtjänst 

innebär att personalen från hemtjänsten låser upp dörrar elektroniskt 

med hjälp av sin mobiltelefon istället för vanliga, fysiska, nycklar. 

Äldreförvaltning föreslår att en pilotundersökning genomförs för att 

utreda förutsättningar för införande av nyckelfri hemtjänst. 

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Vice ordföranden Sofia Modigh (KD), ledamoten Dennis Wedin m.fl. 

(M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (FP) anmäler ett gemensamt 

särskilt uttalande med stöd av ersättaryrkande från Alfred Askeljung 

(C). 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt enligt 

förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande från (KD), (M), (FP) med stöd av 

ersättaryttrande från (C): 

”Vi ser positivt på förvaltningens förslag till beslut att genomföra en 

pilotundersökning för att utreda förutsättningar för införande av 

nyckelfri hemtjänst. Vi anser att det är av stor vikt att den potential, 

som den fantastiska tekniska utvecklingen i vårt samhälle medför, 

tillvaratas.   
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I sammanhanget vill vi betona att den enskildes rätt till integritet är 

ett mycket viktigt ingångsvärde. När man blir beroende av andras 

hjälp i det egna hemmet blir det extra viktigt att integriteten och 

privatlivet värnas. Det är viktigt att det fortsatt är den enskilde 

brukaren som kan avgöra vem som får tillträde till ens egen bostad 

och hur detta sker. 

 

Omsorg om Stockholms äldre ska alltid utgå från den enskilde äldres 

trygghet eller upplevda trygghet. Därför är det viktigt att redan i 

pilotprojektet säkerställa att rutiner finns för att möta önskemål från 

de äldre med trygghetslarm som inte vill att hemtjänsten kommer in i 

deras hem utan påringning. Likaså är det viktigt att utarbeta rutiner 

för hantering av elektroniska lås om vikarie går in för ordinarie 

hemtjänstmedarbetare.” 
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§ 16  Fyllnadsval till socialnämndens, äldrenämndens och 
överförmyndarnämndens råd för funktionshinderfrågor 

Dnr 112-424/2014 

 

 

  Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden utser Kerstin Järneberg (HSO 

Stockholm/Reumatikerföreningen Stockholm) till ledamot i 

socialnämndens, äldrenämndens och överförmyndarnämndens 

gemensamma råd för funktionshinderfrågor för resterande 

mandattiden 2015-2018. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2015-09-24.  

 

En vakant plats uppstod i det gemensamma rådet för 

funktionshinderfrågor och HSO Stockholm har nominerat Kerstin 

Järneberg från Reumatikerföreningen i Stockholm till fyllnadsval för 

återstoden av rådets mandatperiod.   

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt enligt 

förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 17    Anmälan av ekonomisk månadsrapport för 
äldrenämnden för september 2015 

Dnr 122-81/2015 

 

  Äldrenämndens beslut 

Äldrenämnden lägger anmälan till handlingarna. 

. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2015-10-12.  

 

Enligt anvisningar från stadsledningskontoret ska varje nämnd ta 

fram en månatlig ekonomirapport med årsprognos för att kunna följa 

ekonomins och verksamhetens utveckling. 

Det ekonomiska läget ser sammanfattningsvis stabilt ut. Prognosen 

för året är 230,3 mnkr i kostnader och 70 mnkr i intäkter, vilket 

innebär ett netto om 160,0 mnkr och ett nollresultat efter förväntade 

budgetjusteringar. 

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt enligt 

förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 18    Anmälan av delegationsbeslut för kvartal 3 2015  

Dnr 111-132/2015 

 

  Äldrenämndens beslut 

Äldrenämnden lägger anmälan till handlingarna. 

 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2015-10-07.  

 

I delegationsärendet för äldreförvaltningen anges att beställningar av 

varor och tjänster som överstiger ett värde av 100 tkr ska anmälas till 

nämnden. I detta ärende anmäls inköp och utbetalda bidrag under 

perioden april 2015 till och med juni 2015 enligt lista. 

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt enligt 

förvaltningens förslag till beslut. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 Protokoll 

Sida 32 (33)  

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 8 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 20 oktober 2015 

 

 

§ 19    Anmälan av protokoll från kommunstyrelsens 
pensionärsråd (KPR) från den 13 oktober 2015 

Föreligger protokoll nr 8 från kommunstyrelsens pensionärsråd från 

sammanträde den 13 oktober 2015. 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden lägger anmälan till handlingarna. 

 

 

§ 20    Anmälan av protokoll från socialnämndens, 
äldrenämndens och överförmyndarnämndens råd för 
funktionshinderfrågor från den 15 oktober 2015 

Föreligger protokoll från socialnämndens, äldrenämndens och 

överförmyndarnämndens gemensamma råd för funktionshinderfrågor 

från den 15 oktober 2015. 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden lägger anmälan till handlingarna. 

 

 

§ 21    Anmälan av inkommen skrivelse från SPF 
Seniorerna Stockholmsdistriktet daterad den 1 oktober 
2015 ”Fråga om valfrihet inom hemtjänsten och 
omsorgsboende” 

Dnr 150-525/2015 

 

Ordföranden Torun Boucher (V) tar upp att budgetfrågor avgörs  

i nämndärende om verksamhetsplan för år 2016.  

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden lägger anmälan till handlingarna. 

 

 



 Protokoll 

Sida 33 (33)  

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 8 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 20 oktober 2015 

 

§ 22 Anmälan av postlista för tiden 1 september - 30 
september 2015 

Föreligger äldreförvaltningens postlista för september 2015. 

 

 Äldrenämndens beslut 

Äldrenämnden lägger anmälan till handlingarna. 

 

 

§ 30    Övriga frågor 

Ordföranden Torun Boucher (V) konstaterar att inga frågor har 

anmälts och avslutar sammanträdet. 

 

 

 

Vid protokollet  

 

Barbara Ahlmark, nämndsekreterare 


